
Protokół nr 19 

z posiedzenia Komisji Edukacji, Nauki i Kultury 

Sejmiku Województwa Śląskiego 

w dniu 27 sierpień 2020 roku  

Komisja odbyła się z wykorzystaniem środków porozumiewania się na odległość, przy użyciu 
programu do wideokonferencji. 

 

 

 

Posiedzenie prowadził Pan Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji Edukacji, Nauki i Kultury. W 

posiedzeniu udział wzięli radni członkowie Komisji wraz z zaproszonymi gośćmi zgodnie z załączoną listą 

obecności.  

Proponowany Porządek Posiedzenia: 

 

1. Otwarcie posiedzenia Komisji oraz przyjęcie porządku obrad. 

2. Zaopiniowanie projektów uchwał na najbliższą sesję Sejmiku ( Druki VI/306,309 oraz 316). 

3. Omówienie projektu uchwały w sprawie przyjęcia oświadczenia w sprawie nadania 

„Międzynarodowemu Portowi Lotniczemu Katowice w Pyrzowicach” imienia Wojciecha 

Korfantego.  

4. Przedstawienie proponowanych zmian do Statutu Województwa Śląskiego w zakresie zadań 

Komisji Edukacji, Nauki i Kultury. 

5. Prezentacji dotycząca Pedagogicznych Bibliotek Wojewódzkich . 

6.       Przyjęcie protokołu nr 18 z ostatniego posiedzenia Komisji.  

7.       Sprawy bieżące wolne wnioski. 

 

Ad 1. 

 

Przewodniczący Komisji – stwierdził quorum potrzebne do podejmowania opinii i wniosków przez Komisję, 

przypomniał, że do zaopiniowania są projekty uchwał z druku VI/306, 309, 316. Przewodniczący 

poinformował członków Komisji, iż na wniosek członka zarządu Pani Beaty Białowąs punkt 5 porządku obrad 

zostanie omówiony w innym terminie, z uwagi na nieobecność Pani Marszałek na posiedzeniu komisji. 

 

Komisja jednogłośnie przegłosowała proponowany porządek posiedzenia. 

 

Ad 2. 

 

Przewodniczący Komisji – przechodzimy do zaopiniowania projektu uchwały w sprawie  przyjęcia 

Regulaminu przyznawania stypendiów w ramach projektu Śląskie. Inwestujemy w talenty -VI edycja, 

realizowanego w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Śląskiego na lata 2014-2020 

druk VI/306. Mamy obecnych na posiedzeniu  przedstawicieli Departamentu  Europejskiego Funduszu 

Społecznego w osobach pana Dyrektora Jarosława Wesołowskiego oraz Zastępcy dyrektora pani Anety 

Szpindor. Wiemy że,  Pani radna Dorota Konieczny -Simela wniosła uwagi do Regulaminu, które zostały 

uwzględnione. Czy jest potrzebne  wprowadzenie?  Pan radny Przedpełski zgłasza prośbę o wprowadzenia. 

Udzielam głosu przedstawicielowi Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego. 

 

-Aneta Szpindor zastępca dyrektora Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego – celem 

projektu jest pomoc stypendialna przyznawana uczniom szkół ponadpodstawowych szczególnie uzdolnionym 

w zakresie przedmiotów matematycznych, informatycznych lub przyrodniczych oraz języków obcych. Dzięki 

wsparciu finansowemu, które będzie dodatkowym elementem motywującym do nauki, uczniowie będą mieli 

możliwość rozwijania swoich zdolności oraz zainteresowań. Jednocześnie uczniowie podlegać będą opiece 

dydaktycznej nauczyciela, pedagoga szkolnego lub doradcy zawodowego, który w ramach projektu otrzyma 

stosownie do pełnionych obowiązków wynagrodzenie. Założenia projektu „Śląskie. Inwestujemy w talenty” 

bazują na doświadczeniach Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego zdobytych podczas pięciu 

poprzednich edycji projektu. Podstawowe i dodatkowe kryteria udzielania stypendiów na rok szkolny, na który 

ogłoszony zostanie nabór, odnoszą się w głównej mierze do osiągnięć edukacyjnych ucznia - średniej 



wszystkich ocen, jak również średniej ocen z przedmiotów kierunkowych uzyskanej przez ucznia na 

zakończenie roku szkolnego poprzedzającego rok szkolny na który ogłoszony zostanie nabór, a także osiągnięć 

w konkursach, olimpiadach i turniejach. Ponadto dodatkowe punkty będą również przyznawane uczniom, 

którzy z uwagi na szczególne uzdolnienia uczestniczą w Indywidualnym programie nauczania lub toku nauki. 

 

-radna Dorota Konieczny-Simela  – chciałabym podkreślić, że byłam wnikliwym obserwatorem zmian które 

wydział sugerował. Moje wszystkie propozycje zostały uwzględnione. Chciałam dodać, iż propozycje które 

zaproponowałam  wynikają z obserwacji  uczniów i beneficjentów tego projektu.  Wprowadzone zmiany 

promują w jednoznaczny sposób osoby najzdolniejsze. Jest to  jeden z lepszych produktów, który oferuje się  

młodym ludziom. 

Przewodniczący Komisji – jak długo ten program jest realizowany? Wiem, że  początki były trudne.  Czy są 

jeszcze pytania do omawianego projektu ?. Nie widzę, przechodzimy do głosowania. 

Jarosław Wesołowski dyrektor Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego. – program 

stypendialny rozpoczął się  w latach   2007-2013 w ramach  Programu Operacyjny Kapitał Ludzki, obecnie 

jest realizowany w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego. 

 

Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały z druku VI/306. 

 

Przewodniczący Komisji - przechodzimy do kolejnego projektu uchwały do zaopiniowania w sprawie 

udzielenia w 2020 roku pomocy finansowej Gminie Ślemień  druk VI/309. Czy jeszcze ktoś chciałby zabrać 

głos?.  

-radna Lucyna  Ekkert – chodzi mi o informacje dotyczącą środków, które w zeszłym roku gmina Ślemień  

otrzymała, czy to jest  kolejna dotacja czy są to środki na  inny cel? 

-Gabriela Gross dyrektor Departamentu Kultury  - są to kolejne środki, tamtą część  gmina  wykorzystała 

i rozliczyła. 

 

 Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały z druku VI/306. 

  

Przewodniczący Komisji - przechodzimy do kolejnego projektu uchwały do zaopiniowania w sprawie zmiany 

w planie dochodów gromadzonych na wydzielonym rachunku przez jednostki oświatowe oraz finansowanych 

z nich wydatków na 2020 rok  (druk VI/316). Czy jeszcze ktoś chciałby zabrać głos?. Nie widzę, przechodzimy 

do głosowania. 

 

Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały z druku VI/316. 

 

-radna Dorota Konieczny–Simela-  Panie Przewodniczący chciałabym zapytać panią dyrektor Departamentu 

Edukacji,  czy nasze  jednostki oświatowe są  zabezpieczone w dodatkowe środki związku z COVIDEM? oraz   

czy były zwiększane budżety  tych jednostek  pod tym kątem? 

-Danuta Maćkowska dyrektor Departamentu Edukacji, Nauki i Współpracy z Młodzieżą – od kilku 

tygodni przygotowujemy się do rozpoczęcia roku szkolnego.  Większość placówek jest zabezpieczona w 

środki dezynfekujące oraz maseczki.  Zgodnie z wytycznymi  MEN –u opracowaliśmy  wytyczne dotyczące  

wariantów funkcjonowania szkół w strefie zielonej, żółtej i czerwonej . Zwróciliśmy się do Śląskiego Kuratora 

Oświaty, aby wyznaczył koordynatora do współpracy z naszymi placówkami. Mamy placówki działające w  

strefie czerwonej tj.  Zespół Szkół Specjalnych przy Śląskim Centrum Rehabilitacyjno-Uzdrowiskowym im. 

dr. Adama Szebesty w Rabce-Zdroju sp. z o. o. oraz oddziały kształcenia w Rybniku. W strefie czerwonej 301 

osób zobligowane jest do nauczania zdalnego. Szczególnie Dyrektorzy Młodzieżowych Ośrodków 

Wychowawczych zostali pouczeni jak należy postępować w dobie COVIDU. 

Przewodniczący Komisji -  Czy ktoś jeszcze  chciałby zabrać głos?. Nie widzę, przechodzimy do głosowania. 

 

Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały z druku VI/316. 

 

 

 

https://bip.slaskie.pl/wojewodztwo/jednostki_org_i_spolki_z_udzialem_wojewodztwa/placowki_oswiatowe_1/zespol-szkol-specjalnych-przy-slaskim-centrum-rehabilitacyjno-uzdrowiskowym-im-dr-adama-szebesty-w-rabce---zdroju-sp-z-o-o.html
https://bip.slaskie.pl/wojewodztwo/jednostki_org_i_spolki_z_udzialem_wojewodztwa/placowki_oswiatowe_1/zespol-szkol-specjalnych-przy-slaskim-centrum-rehabilitacyjno-uzdrowiskowym-im-dr-adama-szebesty-w-rabce---zdroju-sp-z-o-o.html


Ad 3. 

 

Przewodniczący Komisji - przechodzimy do kolejnego projektu uchwały do zaopiniowania w sprawie 

przyjęcia oświadczenia w sprawie nadania Międzynarodowemu Portowi Lotniczemu Katowice w Pyrzowicach 

– „Katowice Airport” imienia Wojciecha Korfantego.  

Sprawa była poprzedzona prośbą władz lotniska, aby nadanie imienia było w formie uchwały. Czy  ktoś 

chciałby zabrać głos? 

-radny Zbigniew Przedpełski  - chciałem dodać istotny szczegół do sprawy. Jest to wniosek ponad 

podziałami partyjnymi, bowiem jest to inicjatywa radnych województwa.  Dyskutowano nad tym, aby 

lotniskom nadawać imiona wybitnych kompozytorów np. Szymanowskiego. Wydaje mi się, że lotnisko musi 

mieć imię łatwo wymawialne w obcym języku, nazwisko Korfanty jest jak najbardziej łatwe do 

wypowiedzenia. 

 

Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały 

 

Ad 4. 

 

Przewodniczący Komisji - w czerwcu Zarząd Województwa rozpoczął prace nad zmianami statutu 

Województwa Śląskiego. Odbyło się także posiedzenie komisji statutowo-regulaminowej w tej sprawie. Na 

początku Kadencji rozmawialiśmy o chęci zmiany nazwy komisji  oraz zakresu jej działania. Procedura  zmian 

w statucie jest skomplikowana ale propozycje naszej  komisji prześlemy Panu  Przewodniczącemu Sejmiku.  

-radna Lucyna Ekkert –w czerwcu na  posiedzeniu komisji regulaminowo- statutowej Pan Przewodniczący 

Sejmiku zainicjował rozpoczęcie działań w zakresie zmian w statucie Województwa. Śląskiego. Obecnie jest  

okazja aby zmienić nazwę oraz zakres działań. Waga problemów omawianych na naszej komisji skłania się w 

kierunku kultury, dlatego w porozumieniu z Panem Przewodniczącym naszej Komisji  przygotowaliśmy 

zmiany do statutu w zakresie działań i zmiany nazwy naszej Komisji. Zmiany te państwo otrzymali w 

materiałach komisyjnych i są one następujące: 

  

Propozycje zmiany  nazwy i zakresu działania Komisji  Edukacji, Nauki i Kultury 

1. Propozycja nazwy  komisji :   „ Komisja Kultury, Edukacji i Współpracy z Młodzieżą”  

2. Zakres działania Komisji-obecne brzmienie  § 44c ust.2 pkt 3 

§ 44c 

2.W swoim zakresie działania Komisje mają w szczególności: 

 

3) Komisja Edukacji, Nauki i Kultury: 

             -problematykę kształcenia i wypoczynku dzieci i młodzieży, 

            - ocenę działalności szkół i placówek, dla których Województwo jest organem prowadzącym, 

            - sprawy z zakresu polityki kulturalnej na terenie Województwa, 

 

3. Proponowana   brzmienie      §44c ust.2 pkt 3 : 

   

„ 3) Komisja Kultury, Edukacji  i Współpracy z Młodzieżą: 

 

     – sprawy z zakresu polityki kulturalnej na terenie województwa,  

     - upowszechnianie kultury oraz ochronę i racjonalne  wykorzystanie  dziedzictwa kulturowego regionu,  

     -promowanie działalności kulturowej  Województwa,  

     -wspieranie rozwoju kultury, 

    -opiniowanie funkcjonowania i działalności  instytucji kultury, dla których Województwo jest 

organizatorem lub współorganizatorem,  

     - sprawy edukacji publicznej , 

     -opiniowanie polityki edukacyjnej, 



 - inicjowanie i wspieranie działań  na rzecz rozwoju nauki, wspieranie szkolnictwa wyższego,-opiniowanie 

funkcjonowania  i działalności placówek oświatowych, dla których Województwo Śląskie  jest organem 

prowadzącym, 

- sprawy związanych z realizacją polityki młodzieżowej w województwie, współpracę z Młodzieżowym 

Sejmikiem  Województwa Śląskiego. „ 

  

-Przewodniczący Komisji -  czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? 

-radny Zbigniew Przedpełski- chciałbym poinformować, iż  10 września mija termin składania wniosków 

do  budżetu na rok przyszły. Chciałbym,  aby Komisja złożyła wniosek o zabezpieczenie środków na realizację 

filmu o Wojciechu Korfantym. 

-Przewodniczący Komisji – przypominam , że omawiamy projekt  stanowiska komisji dotyczący zmiany do 

statutu Województwa Śląskiego. Do sprawy wniosku wrócimy w punkcie 7 w sprawach różnych i wolnych 

wnioskach. 

  

Komisja jednogłośnie zaopiniowała propozycje zmian do statutu Województwa Śląskiego.. 

  

Ad 5. 

 

Komisja jednogłośnie zaopiniowała projekt protokołu nr 18 z dnia 18.06.2020 r.  

 

Ad 6. 

 

-Przewodniczący Komisji – wracamy do wniosku Pana radnego Zbigniewa Przedpełskiego. 

radny  Zbigniew Przedpełski – kto to był Wojciech Korfanty tego  nie muszę tłumaczyć.   Mieliśmy w swoich 

szeregach w poprzedniej kadencji Pana Bronisława Korfantego który był bliską rodziną Wojciecha 

Korfantego. Życiorys Wojciecha Korfantego jest znakomitym materiałem na scenariusz filmowy. Jestem 

przekonany, że nasza  instytucja Silesia Film doskonale nadaje się na koordynatora produkcji tego  filmu. 

-radna Lucyna Ekkert – mam jeszcze pytanie do Pani dyrektor Departamentu Edukacji, czy biorąc pod 

uwagę specyfikę naszych szkół, ponieważ  mieszczą się w różnych strefach chodzi o szkoły przy sanatoryjne  

czy dyrektorzy zwracali się  o dodatkowe środki na zakup maseczek płynów dezynfekcyjnych ? Czy są  decyzje 

o sposobie nauczania zdalnego czy  hybrydowego ? 

-Danuta Mackowska dyrektor Departamentu Edukacji, Nauki i Współpracy z Młodzieżą- pozyskaliśmy  

dodatkowe środki na ten cel z Ministerstwa Sprawiedliwości, przeprowadziliśmy badania na COVID w 

szkołach przyszpitalnych. Dyrektorzy mają zabezpieczone środki na zakup maseczek i płynów 

dezynfekcyjnych.  Opracowaliśmy regulaminy działań na terenie MOW a także  jesteśmy na bieżąco z 

dyrektorami. Jeśli chodzi o dojazdy na ten  moment dyrektorzy  nie zgłaszali problemu. Jedyny problem w 

nowym   roku szkolnym to taki, że nie wszyscy nauczyciele będą mieli pełne etaty . 

-Przewodniczący Komisji – kontynuujemy sprawę zgłoszoną przez Pana Zbigniewa Przedpełskiego. 

-radny Zbigniew Przedpełski -  życiorys Wojciecha Korfantego jest doskonałym materiałem na scenariusz 

filmowy dlatego uważam, iż należy wnioskować  do Pana Marszałka o zabezpieczenie środków na ten projekt 

i powierzenie Silesii Film koordynacji produkcji filmu o Wojciechu Korfantym . 

-Przewodniczący Komisji – byłem sceptycznie nastawiony do wniosku Pana Zbigniewa Przedpełskiego,  ale 

oglądnąłem film o kibicach Ruchu Chorzów wyprodukowany przez Silesię Film i  mam od tego  czasu zupełnie 

inny pogląd na Chorzów i na Ruch Chorzów. Dlatego   patrząc na dokonania Silesii Film uważam, że mamy 

duży potencjał do wyprodukowania takiego filmu dlatego też  popieram wniosek Pana radnego 

Przedpełskiego. Kto z państwa chciałby jeszcze zabrać głos w tym temacie? 

-radna Dorota Konieczny -Simela – ja wstrzymam się od głosu  przy tym wniosku,  nie dlatego że  postać 

Korfantego budzi moje wątpliwości. Ale zastanawiam się, czy to jest dobry czas na podejmowanie takiego 

wniosku. Nasze placówki oświatowe będą potrzebowały  wsparcia finansowego, będziemy musieli  poszukać 

środków na zadania związane z obecną sytuacją. Pomysł wart jest uwagi, ale czy w dobie COVIDU jest nas 

na to stać. 

-Przewodniczący Komisji –uważam, że od rozstrzygnięcia wątpliwości jest Zarząd. Skupiłbym się na intencji 

natomiast skali zagrożenia wydatków związanych z COVIDEM nie znamy. 

-radny Zbigniew Przedpełski- chciałem się odnieść do dwóch kwestii.  Po pierwsze ze skutkami  epidemii  

Silesia Film mierzy się już od jakiegoś czasu, wiele produkcji zostało  odroczonych. Po raz pierwszy  Śląski 



Fundusz Filmowy nie został rozdysponowany. Bezrobocie dotyka kręgi twórcze najbardziej ze wszystkich 

grup zawodowych, wielu twórców jest w sytuacji dramatycznej. Dlatego powierzenie zadania koordynacji 

realizacji filmu o Wojciechu Korfantym na pewno pomoże Silesii Film w trudnej sytuacji finansowej . 

-radna Lucyna Ekkert - nie ulega kwestii, że warto pokazywać co mamy najcenniejsze  i najważniejsze. Ale  

nie jest to dobry czas na tego typu projekty. Na najbliższej sesji przekażemy środki powyżej 10 mln na kulturę. 

Dowiedzieliśmy się, że  nauczyciele mogą pozostać bez etatu a wynagrodzenie  będą musieli  otrzymać. 

Poparłabym te wniosek, ale nie w takim czasie.  

-radna Ewa Żak – zgadzam się, że czasy są trudne i nie wiemy co nas czeka a film o Wojciechu Korfantym 

powinniśmy  zrobić dlatego poprę  wniosek  a co Zarząd  zrobi to już nie nasza  sprawa.  

-Przewodniczący Komisji – podsumowując , przegłosujemy następujący wniosek; Komisja Edukacji, Nauki 

i Kultury wnioskuje  do Zarządu  Województwa Śląskiego o zabezpieczenie w Wieloletniej Prognozie 

Finansowej na lata 2020-2030 oraz w budżecie Województwa Śląskiego na 2021 rok środków na realizację 

filmu o Wojciechu Korfantym. Koordynację nad produkcją filmu należy powierzyć instytucji filmowej Silesii 

Film w Katowicach . 

 

Komisja przegłosowała wniosek następującym stosunkiem głosów ; 

za -8,  przeciw- 0,  wstrzym.-  2. 

 

Na tym posiedzenie Komisji zakończono. 

 
Protokół sporządziła ; 
Beata Zaczyńska 

Przewodniczący Komisji Edukacji, Nauki i Kultury 

 

 

 

 

Piotr Czarnynoga 

 


